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REIVINDICACIÓ

16 anys del Forat del Pont
La nova passera sobre l’Onyar que no arriba mai

Aquí hi falta un pont! Ho tenim pintat en un mural 
molt bonic d’Oriol Tuca1 al carrer del Carme núme-
ro 54 de Girona. Això cau ‘allà baix’, més enllà de 
la Font de Rei, on sembla que s’acabi la ciutat i els 

1  Vídeo i cançó del mural: Aquí hi falta un pont: https://tuit.cat/dhha3

conductors se n’allunyen, gas a fons, per gran supli-
ci del descans del veïnat. 

A finals del 2006 l’Ajuntament de Quim Nadal va 
expropiar els dos edificis que hi havia als números 
54 i 56 del carrer del Carme i a la primavera se-
güent, va enderrocar-ne un per obrir el carrer cap a 
Emili Grahit, amb una nova passera. 

Obrir el final de carrer del Carme, enclavat entre la 
falda de les Pedreres i l’Onyar, cap on ha crescut i 
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creix encara la ciutat i l’oferta de serveis, a Montilivi 
i Palau, era una necessitat evident fa vint anys que 
ja va preveure el planejament urbanístic del 2002. 

D’haver-se fet realitat, qui sap si el carrer Carme 
gaudiria avui dia de millor salut comercial i social. 

Ara que som al 2023, fa més de 16 anys que al lloc 
de l’enderroc hi tenim el que n’hi diem ‘el Forat 
del Pont’. És un trist solar municipal, mal tancat 
amb un mur per sobre el llit del riu, que serveix de 
caganer de gossos. No hi ha pont, ni passera, ni 
jardí, ni accés al riu, ni res. Només hi ha un grapat 
de veïns i veïnes tossuts, que de tant en tant fan 
fressa per recordar al govern municipal que “Aquí 
hi falta un pont”. 

2  Hemeroteca: http://pont.veinsvistalegrecarme.cat/hemeroteca/
3  Web de la plataforma. Manifest, soports, accions i temps de flors: http://pont.veinsvistalegrecarme.cat/

Som la gent de la Plataforma pel Pont Carme-Mon-
tilivi que es va constituir el 2018 recollint l’antiga 
reivindicació de la passera oblidada. 

Això era el 2017. L’Ajuntament va publicar que faria 
una llarga passera sobre l’Onyar a la Creueta, entre 
el Parc tecnològic i el polígon de la ctra. de St. Fe-
liu. Sí, allà també hi falta un pont! I tant. Si mireu el 
mapa de creuaments per sobre l’Onyar urbà, queda 
clar que tot el sector est de Girona està desconnec-
tat. Ai, la ciutat que sempre mira al cap al centre! 
Era una bona notícia doncs, qui la recorda? El cas 
és, però, que la gent del carrer del Carme i de Vis-
ta Alegre, no ens la vam creure, perquè nosaltres 
ja dúiem 12 anys amb la promesa d’una passera… 
però, per si de cas, vam aixecar la veu per dir: Ep! 
que si es poden fer ponts aquí fa molt temps que 
es va dir que se n’hi faria un!2 I ens vam organitzar 
per tornar a posar Carme-Montilivi a l’agenda mu-
nicipal. No fos cas que amb el temps i els canvis de 
govern s’hagués traspaperat la idea. 

Com que d’entrada, el regidor de barri del mo-
ment i algun altre ens van esquivar, vam optar 
per la via activista. Amb quatre cartells als fa-
nals es va convocar una primera reunió on va hi 
participar una trentena de persones joves i grans 
i es va signar el manifest3. Vam obrir una pàgina 
web, recollir signatures (quanta gent ens deia que 
feia anys ja ho havien signat allò!), vam recollir 
suports a les dues bandes del riu i organitzar un 
sarau per pintar el mural. 

La gent ‘de carrer’ no sabem mai per a quines co-
ses hi ha diner públic i per quines no i, qui més qui 
menys tothom és conscient de la trista veritat que, 
més enllà dels programes de govern, qui no plora no 
mama. I vam plorar. Bé, no. Nosaltres som més de 
riure i fer festa, o sigui que vam posar-hi música i 
fer una xocolatada. I la cosa va fer el fet. 

Mapa dels ponts sobre l’Onyar a Girona, 2023.  
En vermell, els ponts que no existeixen.  

L’est de la ciutat, està desconnectat.
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La nostra reivindicació és molt concreta i és fàcil sumar-s’hi. Per temps de Flors 2019 i 2021,  
vam ser prou gent d’empenta per tirar un cable de banda a banda del riu, de manera que els primers 

vianants a creuar l’Onyar pel Forat del pont van ser figures humanes de ferro i de flors

Tots els partits polítics ens van rebre, escoltar i 
comprometre a donar suport a la nostra reivindi-
cació. Que tenim raó, vaja. Que hi falta un pont 
allà! Prou raó, com perquè el gener de 2019 l’al-
caldessa Marta Madrenas signés un ‘decretasso’ 
ordenant l’inici de tots els estudis i projectes que 
fessin falta per tirar endavant una passera entre 
els sectors de Carme i Montilivi. Paper mullat? 
Mullat volem creure que no, però tot plegat, de 
moment, és de paper.

Quatre anys i mig després d’aquell decret i 16 anys 
després de l’enderroc tenim un estudi hidràulic i un 
intercanvi de propostes amb l’ACA (molt bé!) però 
no hi ha projecte tancat sobre la taula, ni cap pres-
supost a la vista, ni molt menys, obres al riu. Els 
nens nascuts l’any del Forat del Pont, han acabat 
enguany la secundària. El cul-de-sac del final del 
carrer Carme gaudeix, això sí, d’una mena de fines-
tra a l’altra banda del riu, entre la Guàrdia Civil i 
l’Escola Pericot, per no perdre l’esperança que cre-
uar-lo serà ben aviat (?) possible.

4  Article a la Revista de Montilivi: https://tuit.cat/DWc9x

Ironies a part, creiem de debò que la nostra és una 
reivindicació de ciutat. Com diu el nostre mani-
fest, enllaçant Carme i Emili Grahit, fem créixer 
Vista Alegre i ampliem Montilivi, a la vegada que 
connectem aquests últims veïns, amb les Pedre-
res… Treiem cotxes i millorem la mobilitat a peu 
que és el que fa que els barris siguin vius i el co-
merç no tanqui.

A la revista de Montilivi hi vam escriure:4 Estem con-
vençuts que els cinquanta metres de passera que 
demanem, fan molta falta i seran molt ben rebuts. 
Més enllà de la necessitat urgent i evident d’apro-
par el CAP a molta gent de Vista Alegre, el pont nou 
portarà un benefici al comerç de les dues bandes, 
escurçarà distàncies entre botigues, escoles i insti-
tuts, pot millorar la xarxa de carril bici i sobretot, fa-
cilitarà el passeig a peu, que per uns pot ser cap a la 
via verda i pels altres, cap al cementiri, tanatori o cap 
al futur Parc de Les Pedreres. Anar a creuar el riu per 
la Font del Rei, representa per a molts veïns i veïnes, 
fer una volta d’entre 400 i 1.000 metres. 

Aquesta és part de la història de la Plataforma del 
Pont. La nostra reivindicació és molt concreta i és 
fàcil sumar-s’hi. Per temps de Flors 2019 i 2021, 
vam ser prou gent d’empenta per tirar un cable de 
banda a banda del riu, de manera que els primers 
vianants a creuar l’Onyar pel Forat del pont van ser 
figures humanes de ferro i de flors. Fetes a mida 
real, es veien molt i molt petites des de llunyania 
del següent pont, a la Font de Rei… 

Després de la pandèmia i d’un cert desànim gene-
ralitzat (serveixen de res les mobilitzacions ciuta-
danes?) ara tenim entre mans recuperar la votació 
popular per batejar el pont. Al web hi hem recollit 
un munt d’idees. Si voleu, ens en podeu fer arribar 
de noves. Però recordeu que volem ser optimistes: 
no s’hi val dir-ne ‘Pont de l’Eterna demanda’…

Plataforma pel Pont Carme-Montilivi

Cartells de les jornades reivindicatives populars 2019-2020.
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EL ROUREEL ROURE
Publicació del Consell Municipal de la Gent Gran

Una eina per a l’intercanvi i la comunicació

Núm. 68 2n quadrimestre 2023

Quatre cursos d’aigua  
que otorguen caràcter  

a la ciutat
Aigua, aigua i més aigua

Qualitat de vida
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